
Beregnyei Miklós a Pakson töltött 
majd’ ötven esztendő alatt több te-
rületen is maradandót alkotott.
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25 éve kezdődtek meg a mai Gaz-
dag Erzsi általános iskolát kialakító 
munkálatok. A jubileum alkalmából 
ünnepi rendezvényt tartottak.
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Paksi Hírnök

„A titok: a legjobb helyen a hozzá leginkább illő 
fajtával, tökéletes feldolgozás mellett készül-
jön a bor. Ennél a »szentháromságnál«, hiszem, 
hogy nincs feljebb.” 

Szepsy István

Fotó: Babai István
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Négy témát tárgyalt rendkívüli ülésen a kép-
viselő-testület november 14-én. Napirend 
előtti, közérdekű bejelentésében Barnabás 
István alpolgármester arról tájékoztatott, 
hogy a városi strand nagymedencéjének fel-
újításához feltételes közbeszerzési eljárást in-
dítanak. Hozzátette: a Tolna vármegyei köz-
gyűlés elnökével, Orbán Attilával tárgyal-
tak, és kiderült, hogy egyelőre nem tudható, 
mikor fogadja el a Közgyűlés a Paks közigaz-
gatási területén kijelölt különleges gazdasági 
övezet helyi adóiról szóló rendelettervezetet, 
a munkát azonban el kell kezdeni, ezért in-
dítja el Paks önkormányzata a projekt köz-
beszerzési eljárását.
A rendelettervezetet ezen az ülésen vélemé-
nyezte a képviselő-testület. Heringes Anita 
polgármester kiegészítése szerint a kistérség 
polgármestereivel történt korábbi tárgyalá-
son szinte egyhangú döntés született arról, 
hogy nem vitatják a százalékos arányokat az 
adók megállapításánál, viszont nem támo-
gatják Paks területén különleges gazdasá-
gi övezet jelenleg hatályos szabályok szerin-
ti kijelölését. Eltérő szakmai tartalmat nem 
kívántak megfogalmazni. Paks polgármes-
tere hozzáfűzte: a jövő évi adócsomag be-
nyújtásakor a kormányzat olyan javaslatot is 
tett, amelyben a különleges gazdasági öveze-
tek kivezetését indítványozza. Reméli, hogy 
ha ez megtörténik, januártól a város ön-

kormányzata is hozzáfér a paksi cégek által 
megtermelt adóforintokhoz. Heringes Ani-
ta bízik abban, hogy a folyamatos és szoros 
kapcsolattartás és tárgyalás a kormányzat-
tal azt vetíti előre, hogy a Paks II. beruházás 
mellett épülnie és szépülnie kell a városnak.
Ezt követően a szeptemberi dunai árhullám 
kapcsán felmerült árvízvédelmi intézkedé-
sek keretében elvégzendő védekezési felada-
tok ellátásához vis maior támogatási kére-
lem benyújtását hagyta jóvá a testület.
Elfogadták a Protheus Holding Zrt. végel-
számolójának kijelölt Tavi Tamásnak, a Pak-

si Közlekedési K�. korábbi ügyvezetőjének 
végelszámolói tisztségéről történő lemon-
dását. Új végelszámolónak Csapó Sándort, 
a közlekedési cég új ügyvezetőjét jelölték ki, 
aki ingyenes megbízási jogviszonyban látja 
el ezt a feladatot.
Az előterjesztések, köztük a Paks közigaz-
gatási területén kijelölt különleges gazdasá-
gi övezet helyi adóiról szóló rendelettervezet, 
megtalálhatók a paks.hu oldalon. 
A rendkívüli képviselő-testületi ülés vissza-
nézhető a TelePaks online platformjain. 

Sólya Emma

Véleményezték a Pakstól elvont adók felhasználásáról 
szóló vármegyei rendelettervezetet

December 4-ig várják az igényléseket a 
Bursa Hungarica ösztöndíjpályázathoz. 
A részletes pályázati kiírások, a bírála-
ti szabályzat és az igényléshez szükséges 
pályázati adatlapok megtalálhatók a vá-
ros honlapján.

Idén is csatlakozott Paks Város Önkor-
mányzata a Bursa Hungarica ösztöndíj-
pályázathoz, amelynek célja a hátrányos 
helyzetű, szociálisan rászoruló �atalok 
felsőoktatásban való részvételének tá-
mogatása. A Bursa Hungarica Ösztöndíj-
rendszer többszintű támogatási rendszer, 
amelynek pénzügyi fedezeteként három 

forrás szolgál: a települési önkormányza-
tok által nyújtott támogatás, a vármegyei 
önkormányzatok által nyújtott támoga-
tás és a felsőoktatási intézményi támoga-
tás. Az ösztöndíjpályázattal kapcsolatos 
adatbázis-kezelői, koordinációs, a telepü-
lési és vármegyei ösztöndíjjal kapcsolatos 
pénzkezelési feladatokat a Nemzeti Kul-
turális Támogatáskezelő (NKTK) végzi, 
míg az elbírálási feladatokat az ösztöndíj-
pályázathoz csatlakozó települési és vár-
megyei önkormányzatok. 
A pályázat beadásához a Bursa Hun-
garica Elektronikus Pályázatkezelési és 
Együttműködési Rendszerben (EPER–

Bursa rendszer) egyszeri pályázói regiszt-
ráció szükséges. A személyes és pályáza-
ti adatok ellenőrzése, rögzítése után a pá-
lyázók a kinyomtatott pályázati űrlapot a 
szükséges mellékletekkel a lakóhely sze-
rinti települési önkormányzatnál nyújt-
hatják be.
A részletes pályázati kiírásokat, a bírála-
ti szabályzatot és az igényléshez szüksé-
ges pályázati adatlapokat a város honlap-
ján (paks.hu) megtalálják. További infor-
mációért Balló Zsuzsannát lehet keresni a 
paksi polgármesteri hivatalban a 75/500-
618-as telefonszámon.                                                               

-kgy-

Rászoruló fiatalok tanulmányait támogatják

Fotó: Babai István
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Mintegy hatszázmillió forint 
lehet az a keret, amiből Paks ré-
szesülhet a vármegyei közgyű-
lés közeljövőben meghozandó 
döntése után, jelentette be saj-
tótájékoztatón a paksi képvise-
lő-testület Fidesz–KDNP frak-
ciójának nevében Leber Ferenc 
önkormányzati képviselő. A 
november 20-i eseményen Or-
bán Attila, a vármegyei közgyű-
lés elnöke a TOP Plusz pályázati 
programról tájékoztatott. 

A Pakson kijelölt különleges gaz-
dasági övezet 2024-ben 2,6 mil-
liárd forint adóelvonást jelent a 
városnak, 62,5 százalékának fel-
használásáról Tolna Vármegye 
Önkormányzata dönt 108 tele-
pülést érintően. A felhasználást 
szabályzó rendelettervezetről no-
vember 25-én határoz a Közgyű-
lés, majd a települések igényeiről 
a vármegyei alelnökök egyeztet-
nek, mondta Orbán Attila, a Köz-

gyűlés elnöke. Hozzátette, céljuk, 
hogy szakszerűen, minél hama-
rabb rendelkezésre bocsájtsák a 
forrásokat. 
Leber Ferenc, a paksi képviselő-
testület Fidesz–KDNP frakciójá-
nak nevében arról tájékoztatott, 
hogy előzetesen tárgyalásokat 
folytattak a Pakstól elvont adó 
felhasználásáról Tolna Vármegye 
Önkormányzatával. Kiemelte, 

hogy áttekintve a strandfelújítás 
és a II. Rákóczi iskola fűtéskor-
szerűsítésének már megfogalma-
zott igényét, elmondható, hogy 
ezekben a témákban az azon-
nali beavatkozások ennél kisebb 
igényt jelentenek. A középtávú 
beavatkozású részek a TOP Plusz 
pályázatból igényelhetőek. 
Orbán Attila vármegyei elnök 
arra hívta fel a �gyelmet, hogy 

a 2027-ig tartó TOP Plusz prog-
ramozási időszakában hétmil-
liárd forint uniós pályázati for-
rást különítettek el Paks önkor-
mányzatának, a pályázatokat 
2025. március 31-ig lehet be-
nyújtani. A paksi pályázatok-
ról a novemberi testületi ülésen 
dönt majd a városvezetés.
A sajtótájékoztató után He-
ringes Anita, Paks polgármes-
tere azt mondta, továbbra is 
egyeztetéseket kíván folytatni 
azért, hogy gondolja át, és bí-
rálja felül a vármegyei közgyű-
lés ezt az összeget, mivel ennél 
több pénzre van szüksége Paks-
nak, tekintettel a helyi civilek, 
egyesületek igényei re és a kis-
térség településeinek biztosított 
szolgáltatásokra is. Kiemelte, 
nagyon bízik abban, hogy már 
decemberben bejentheti, hogy 
a jövő évtől visszajön az elvont 
helyi adó.                         

 -dsz-

Szorosabbra fűzi együttműködését Paks 
Város Önkormányzata és a Pécsi Egyház-
megye. Heringes Anita polgármester és Fel-
földi László megyéspüspök nemrégiben 
egyeztetett a jövőről a Balogh Antal Katoli-
kus Általános Iskola és Gimnázium épületé-
ben. A találkozó egyben jó alkalom volt arra 
is, hogy a város vezetője megtekintse az in-
tézmény folyamatban lévő építési projektjét. 

A Balogh Antal Katolikus Általános Iskola és 
Gimnázium új épületegysége kétezer négy-
zetméteres lesz, benne nyolc tanterem kap 
helyet, továbbá 720 négyzetméteres  torna-
csarnok. Ezenkívül megújul a teljes udvar és 
a Templom téri sportpálya. Koósz Roland, a 
Pécsi Egyházmegye oktatási irodavezetője a 
projekt kapcsán azt mondta, hogy a pedagó-
gusok olyan feltételek között taníthatják a jö-
vőben a gyermekeket, amire mindig is vágy-
tak, nevezetesen megszűnik az iskola szétta-
goltsága. Az építkezést is megtekintették azon 
a találkozón, amit annak érdekében szervez-
tek, hogy Paks város Önkormányzata és a Pé-

csi Egyházmegye szorosabbra fűzze együtt-
működését. A találkozó kapcsán Heringes 
Anita polgármester megerősítette, hogy bár-
milyen felmerülő kérdéssel, üggyel kapcsolat-
ban mindig az intézmény rendelkezésére áll 
majd. Felföldi László, pécsi megyéspüspök azt 
mondta, hogy az együtt gondolkodás mellett 
egymást kölcsönösen segítik majd. Kiemelte, 
ugyanazokért dolgoznak, a paksi gyermeke-
kért, paksi családokért. Az együttműködés 

kapcsán az intézmény igazgatója is bizakodó. 
Papp Attila kifejtette, hogy a közös gondol-
kodás során kölcsönösen igyekeznek erősí-
teni egymást. Az intézmény további feladata, 
hogy a �zikális építkezés mellett megtegyék a 
belső szellemi építkezést is azért, hogy a gyer-
mekek, pedagógusok, szülők örömmel lépje-
nek be az intézménybe. Az építkezés második 
üteme 2,6 milliárd forintból valósul meg 2026 
február végéig.                                                       -lk-

Együttműködésben a város és az egyházmegye

Zajlanak az egyeztetések az elvont adóforintokról

Fotó: Babai István

Fotó: Molnár Gyula
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Az egykori szülőotthon épületében 1999-ben 
kezdődtek meg a mai Gazdag Erzsi általános 
iskolát kialakító munkálatok, amelynek ered-
ményeként a diákok 2000 novemberében elő-
ször elfoglalhatták a kollégiumi épületrészt, 
majd 2001-ben az új iskolaépületet. Minden-
nek már 25 éve, amely alkalomból ünnepsé-
get tartottak az intézményben november 15-
én. Az ünnepi műsorra a diákok és pedagó-
gusaik együtt készültek versekkel, zenével, 
mesejátékkal, táncos produkciókkal. Szarvas-
né Lukács Viktória tagintézmény-vezető sze-
rint az elmúlt negyed évszázad alatt nagyon 
sok minden változott. Mint felidézte, a kezde-
ti időszakban két intézményben, a Paksi Ba-
logh Antal Katolikus Általános Iskolában és 
a Paksi Bezerédj Általános Iskolában mű-
ködött gyógypedagógia tagozat a városban. 
Hozzátette, több évnek kellett eltelnie ahhoz, 
amíg a város elismerte az önálló iskola létjo-
gosultságát, a különleges gondozást igénylő 
gyermekek intézményes nevelésének és ok-
tatásának szükségességét. Szarvasné Lukács 
Viktória kiemelte, hogy Jantyik Margit, az in-
tézmény egykori igazgatója volt a megálmo-
dója az iskola és a diákotthon egyesítésének. 
Igazgatóhelyettesként, önálló intézmény igaz-
gatójaként kilenc évig vezette a Gazdag Erzsi 
Gyógypedagógiai Általános Iskola és Diák-
otthont. Az iskola 2004-ben vette fel az i�ú-
sági költő és író, Gazdag Erzsi nevét. Az isko-
lát 2009-ben a Paksi Bezerédj Általános Isko-
lához csatolták, és Bezerédj Általános Iskola 
és Diákotthon néven folytatódott a szakmai 
munka az intézményben. Öt évvel később, 

2014-ben kapta vissza az iskola a Gazdag Er-
zsi nevet, amikor csatlakozott a Tolna Megyei 
Egységes Gyógypedagógiai Módszertani In-
tézményhez. A gyógypedagógiai intézmény-
be kizárólag a Pedagógiai Szakszolgálat által 
kiállított szakvélemény alapján lehet beírat-
ni a diákokat. Nyolc évfolyamon, alsó és fel-
ső tagozaton tanulnak a sajátos nevelési igé-
nyű gyermekek, akiket akár a 23. életévük 
betöltéséig a rendszerben lehet tartani. Az 
iskola elvégzése után a diákoknak lehetősé-
gük van továbbtanulni a vármegye környező 
szakiskoláiban Biritón, Iregszemcsén, Duna-
földváron vagy Zomba-Paradicsompusztán, 
ahol akár két szakma megtanulására is lehe-
tőségük nyílik. Csurgai Andrea, a Szekszár-
di Egységes Gyógypedagógiai Módszertani 

Intézmény (SZEGYMI) főigazgatója szerint 
napjaink ban még inkább szükséges a gyógy-
pedagógiai intézmények tevékenysége. Mint 
mondta, a modernizációnak és a diagnosz-
tika fejlődésének eredményeként rohamosan 
nő az autista és értelmileg sérült gyermekek 
száma. Ma ezzel kell felvenniük a lépést. Hoz-
zátette, hogy intézményük nagyon jól halad 
ezen az úton. A gyógypedagógus kollégák fo-
gékonyak a változások okozta kihívásokra, 
rendszeresen továbbképzik magukat, készen 
állnak az új ismeretek befogadására. A főigaz-
gató kiemelte azt is, hogy az intézmény az ok-
tatás-nevelés mellett számtalan programban 
és terápiában is részesíti a náluk tanuló diá-
kokat, és gyakorlatilag mindenki megkapja 
az igényeinek és a korosztályának legmegfe-
lelőbb ellátást. Csurgai Andrea hangsúlyoz-
ta, hogy a Szekszárdi Egységes Gyógypeda-
gógiai Módszertani Intézmény valameny-
nyi tagintézményének munkatársa nap mint 
nap arra törekszik, hogy a gyerekek hasonló-
an éljék meg a mindennapokat, mint a nem 
sérült gyermekek. Véleménye szerint az a 
szülő, aki belátja, hogy a gyermeke érdeké-
ben a legjobb, amit tehet, hogy a SZEGYMI 
valamelyik iskolájába íratja a gyermekét, a 
legjobb döntést hozza. Nem az a fontos, hogy 
mit szólnak mások, hanem hogy a gyermek 
boldog gyerekkort élhessen meg, és sikeres 
felnőtté váljon. 

Ru� Anita

Fennállásának 25. évfordulóját ünnepelte a Gazdag 
Erzsi Általános Iskola és Kollégium

Fotók: TelePaks
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Az év legérzelmesebb időszaka – túlélési tippek 1.

Az adventi hangulat áradása előtt 
szeretnénk emlékeztetni, hogy 
a karácsonyi és a téli időszak-
nak számos veszélye van. Itt most 
nem elsősorban a hideg idő miat-
ti lehetséges megfázásra, a túlzott 
kalóriabevitel fenyegetésére, az 
alkohol okozta egészségügyi koc-
kázatokra vagy a csúszós utakon 
elesésre gondolunk, és a készülő-
dés miatti stressz és egyéb érzel-

mi veszély sem az emlékeztetőnk 
témája.
Tűzeset nem csak télen van, a 
Tolna Vármegyei Katasztrófavé-
delmi Igazgatóság statisztikája 
alapján idén november 19-ig ti-
zenhárom alkalommal vonultak 
tűzesethez a tűzoltók, amelyből 
nyolc szabadtéri tűzeset volt, ket-
tő alkalommal gépjármű gyul-
ladt ki, három esetben lakóépü-

letben csaptak fel a lángok. A ke-
vés számú paksi lakóépület nem 
tűnik soknak, de az érintettek 
számára százszázalékos nehézsé-
get jelentett. 
A téli fűtési szezon egyik veszé-
lye a kéménytüzek. – A kémények 
ellenőrzését és tisztítását magán-
személyeknek ingyen végzik a 
kéményseprők, viszont időpon-
tot kell foglalni. Aki fával vagy 
egyéb szilárd tüzelővel fűt, an-
nak évente, aki pedig gázzal, an-
nak kétévente érdemes igénybe 
vennie az ingyenes kéményellen-
őrzést. Azoknak, akik most sze-
retnék ellenőriztetni a kéményü-
ket, előfordulhat, hogy várniuk 
kell, mert ilyenkor leterheltebbek 
a kéményseprők – tájékoztatott 
Köves Péter tűzoltó főhadnagy, a 
Tolna Vármegyei Katasztrófavé-
delmi Igazgatóság szóvivője. 
A fűtés másik kockázata a szén-
monoxid jelenlétéhez kapcso-
lódik. A Paksi járásban három 

alkalommal vonultak a tűzol-
tók ilyen jellegű eseményekhez. 
Bölcskén két alkalommal egy-egy 
fürdőszobában, míg Dunaszent-
györgyön egy folyosón telepített 
eszköz jelezte, hogy megemelke-
dett a mérgező gáz koncentráció-
ja. Pakson tavaly májusban volt 
egy tragikus kimenetelű baleset, 
egy nyílt égésterű szieszta kály-
ha magas szén-monoxid-kon-
centrációt okozott. Az elővigyá-
zatosság állandó és automatikus 
szellőzést ír elő, és érdemes ott-
honra szén-monoxid-érzékelőt 
is vásárolni, és azt a fűtőeszköz-
től egy-másfél méterre, fejma-
gasságba elhelyezni. 
Az adventi időszak hagyomá-
nyosan a fényről és a tűzről szól. 
Hogy az ünnepi hangulat ne 
csorbuljon, folyamatba épített 
oda�gyelés és óvatosság indo-
kolt, az érzelmi túladagolásba pe-
dig merészen belevághatunk. 

[Lenke] 

Egy cipősdoboznyi szeretet karácsonyra
Idén is meghirdette közös kará-
csonyi cipősdoboz jótékonysági 
adománygyűjtő akcióját Paks 
Város Önkormányzata és az 
MVM Paksi Atomerőmű Zrt.  
A részleteket Heringes Anita 
polgármester és dr. Kovács An-
tal kommunikációs igazgató 
sajtótájékoztatón ismertették.

Heringes Anita, Paks polgár-
mestere azt mondta, hogy vá-
rosunk egy jómódú település, 
de vannak nehezebb sorsú csa-
ládok, egyre több, akiknek szeb-
bé tehetjük ezzel az akcióval az 
ünnepet. Azt kérik, hogy minél 
többen csatlakozzanak az akci-
óhoz, és hívják fel rá mások �-
gyelmét is. Mint ismertette, 
gyermekeknek és családoknak is 
lehet csomagot készíteni. A do-
bozokba a gyerekeknek kerülhet 
játék, édesség, tisztálkodószerek, 

írószerek, meleg ruha, a csa-
ládi csomagokban pedig in-
kább tartós élelmiszerek legye-
nek. Az ajándékokkal megtöl-
tött cipősdobozra írják rá, hogy 
családi csomag, vagy gyermek-
nek szól, előbbi esetben jelez-
zék a csomag tartalmát is, utób-
bi esetben pedig, hogy milyen 
nemű és korú gyermeknek szán-

ják. Dr. Kovács Antal, az MVM 
Paksi Atomerőmű Zrt. kommu-
nikációs igazgatója kifejtette, 
hogy a Paksi Atomerőmű a tér-
ség legnagyobb ipari vállalata-
ként nagy hangsúlyt fektet a tár-
sadalmi felelősségvállalásra; je-
lentősen hozzájárul, hogy azok, 
akik jobban élnek, tudjanak se-
gíteni a kevésbé szerencsés csa-

ládoknak. Beszélt arról is, hogy 
az adománygyűjtő akció egy-
aránt jó érzéssel tölti el az aján-
dékozókat és megajándékozot-
takat, és fontos, hogy az akci-
óban való részvétellel jó példát 
mutathatunk a �atal generáci-
óknak, akik megtapasztalhat-
ják, hogy nem minden család-
ban felhőtlen a karácsonyvá-
rás, és hogy önzetlenül segíteni 
másoknak a szeretet és együvé 
tartozás megélésének jó módja.  
A sajtótájékoztatón az is elhang-
zott, hogy az elkészített ajándék-
csomagokat december 12-ig vár-
ják a Csengey Dénes Kulturális 
Központban, a paksi polgármes-
teri hivatalban és a Tájékoztató 
és Látogatóközpontban. A do-
bozok a Paks Kistérségi Szociá-
lis Központhoz kerülnek, ők jut-
tatják el a rászoruló családok-
hoz.                                           -kgy-

Fotó: Babai István

Fotó: pixabay.com/illusztráció
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A beruházás közvetlen szom-
szédságában lévő települések 
vezetői tettek látogatást a Paks 
II. Zrt.-nél. A polgármesterek 
részletes tájékoztatást kaptak a 
munkálatok előrehaladásáról 
és a közeljövő eseményeiről.

Öt új polgármester került a 
Társadalmi Ellenőrző, Infor-
mációs és Településfejleszté-
si Társulásba (TEIT), ami a 
szervezet több mint harminc-
éves történetében példa nél-
küli. Ennek okán röviddel a ti-
zenhat önkormányzat alkot-
ta társulás elnökségének meg-
újulása után a polgármesterek 
meglátogatták a térség és egy-
ben az ország legnagyobb be-
ruházását. Az új atomerőmű 
telephelye nemcsak az újonnan 
megválasztott településvezetők, 
hanem a „régi motorosok” szá-
mára is tartogatott újdonságo-
kat, hiszen felpörgött az építke-
zés. Az 5. blokk munkagödré-
be lassan egy tízemeletes épület 
is elférne – zajlik a talaj kiemelé-
se a tervezési szintig –, a 6. blokk 
számára kijelölt területen pedig 
a talajszilárdítás halad gőzerő-
vel. Még mielőtt ezt a település-
vezetők maguk is megnézték, 
Rákóczi Péter kommunikációs 
igazgató beszélt az idei év legfon-
tosabb mérföldköveiről. Kitért a 
nukleáris ágazat aktualitásaira 
és az árampiaci helyzet alaku-
lására is. – Fontos, hogy a tele-
pülésvezetők ismerjék ezeket az 
érveket, ha kérdéseket kapnak, 
legyenek válaszaik – indokolt 
Rákóczi Péter. A kommuni-

kációs igazgató kiemelte: fon-
tos a kapcsolattartás a TEIT-
tel, mert atomerőművet épí-
teni csak a lakossággal egyet-
értésben lehet. Rákóczi Péter 
tájékoztatta a polgármestere-
ket arról is, hogy a munkások 
számára közvetlenül az építési 
terület szomszédságában épül 
egy ötezer férőhelyes szállás-
hely, ahonnan akár gyalogosan 
is elérhető az építési terület. 
Rákóczi Péter szavai szerint 
fontos irányelv, hogy alapve-
tően ne a város infrastruktúrá-
ját terheljék, ezért a tervek sze-
rint a szükséges szolgáltatáso-
kat helyben biztosítják majd. 

– Cél, hogy koncentráltan, el-
lenőrzötten helyezzük el a � zi-
kai állományt – hangsúlyozta. A 
településvezetők több kérdést is 
felvetettek a lakosságszám vár-
ható növekedése kapcsán. He-
ringes Anita, Paks polgármes-
tere az ivóvíz- és szennyvízhá-
lózat szükséges bővítését hozta 
fel példának. Több település ve-
zetője az elszállásolás lehetséges 
megoldásait � rtatta, míg Bor-
dács József, Fadd polgármeste-
re arra is kitért, hogy a már itt 
lévő, különböző nemzetiségű 
dolgozók számára szabadidős 
elfoglaltságokat kell biztosítani. 
– Vannak olyan kérdések, ami-

ket rendezni kell. Ezek többsége 
– mint most megtudtuk – nem 
a Paks II. Zrt. hatáskörébe tar-
tozik. Ezek megoldása érdeké-
ben az ágazati minisztériumok-
hoz kell fordulnunk – jegyez-
te meg ennek kapcsán dr. Bagó 
Zoltán elnök, Kalocsa polgár-
mestere. – Lenyűgöző az előre-
haladás sebessége, minősége. 
Követem a híreket, igyekszem 
naprakész lenni, ennek ellené-
re kaptunk új információkat, 
komplexebben látjuk a projek-
tet. Örülünk, hogy a munká-
latok szabályozottan, rendben 
zajlanak, jelentős az előrehala-
dás – összegezte.
A paksi és kalocsai, valamint 
további tizennégy környék-
beli település polgármeste reit 
az építési területen Kiss Lász-
ló Gábor kalauzolta. A Paks 
II. Zrt. programigazgatója is-
mertette a terület-előkészítési 
és egyéb munkálatok műszaki 
részleteit, ütemezését.

(X)

Településvezetők látogatása az építkezésen
Fotó: Paks II. Zrt.
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Amikor értesült róla, hogy atomerőmű 
épül Pakson, elhatározta, hogy egyszer ő 
is itt fog dolgozni. A honvédség köteléké-
ben érkezett, s hamar a paksi kulturális élet 
fontos szereplőjévé vált. Beregnyei Miklós 
a Pakson töltött majd’ ötven esztendő alatt 
több területen is maradandót alkotott.

Nehéz elhinni, hogy betöltötte a nyolcva-
nat. A szeme szinte mindig mosolyog, �tt, 
fürge, és úgy hív elő az emlékezetéből más-
nak talán jelentéktelennek tűnő mozzana-
tokat, hogy az bámulatos. Szűkre van szab-
va az időnk, mert Beregnyei Miklóst szó-
lítja a kötelesség, feleségét ápolja. Amikor 
a betegségével szembesültek, idő kellett 
neki, amíg felocsúdott, de most már meg-
békélt a helyzettel. Szigorú a napirendje, de 
a munka is belefér. Miklós napjainkban is 
a paksi atomerőmű építésének, működésé-
nek történetét dolgozza fel, a Visszaszámlá-
lás harmadik és negyedik kötetén dolgozik.  
– A Tolnai Népújságban megjelent cikkeket 
szerkesztem kötetbe. Ha nincs a lap lelkes 
csapata, most sokkal kevesebb információ 
lenne az erőműről – mondja. A másik téma, 
amiben információkat kutat és gyűjt, Tel-
ler Ede és Wigner Jenő magyarországi lá-
togatásai. 
Miklós a katonai főiskolán végzett út- és 
vasútépítő szakon. Nagyon ódzkodott at-
tól, hogy Pestre kerüljön, feleségével Hat-
vanban telepedtek le. 

A hatvanas években hallott arról, 
hogy Pakson atomerőművet fognak 
építeni, már akkor eldöntötte, hogy 
részese akar lenni. 

– Teljesen új technológia, teljesen új világ. 
Nagyon érdekelt – magyarázza. 1976-ban 
teljesült a vágya, Paksra került dolgozni. Egy 
�uk és lányuk jött velük, a harmadik gyer-
mekük már itt született, felesége, akivel már 
gimnáziumba is együtt járt, gyógyszertá-
ri asszisztensként dolgozott.  Akkoriban az 
érkezőket még fenntartással fogadták, amit 
ő nem igazán érzett, viszont megértett: az 
óvárosban egészségügyi fürdő működött és 
számos utcában nem volt szilárd burkolat, a 
modern lakótelepen pedig modern lakások 
épültek fürdőszobával. Miklós a kulturá-

lis munka instruktora lett. – Sok előzménye 
van ennek. Az alapot természetesen a gim-
názium adta, humán szakra jártunk, latint 
tanultunk – reagál a felvetésre, hogy mű-
szaki vénával és végzettséggel, miért éppen 
ilyen feladattal bízták meg. Nagyon jó kap-
csolatban volt a hatvani múzeummal, sőt 
majdnem a Hadtörténeti Múzeumba került 
dolgozni. 1982-ben visszatért a műszaki te-
rületre, polgárvédelmi törzsparancsnok lett. 
Hét év múlva élt a lehetőséggel, és korked-
vezménnyel nyugdíjba ment, de nem a pihe-
nés, hanem az alkotás évei jöttek el az éle-
tében. A Jámbor Pál Társasággal akkoriban 
már tervezgették egy lap alapítását, ami az 
akkori tanácselnök, Jákli Péter gondolata-
ival is találkozott, s felkérte, legyen az in-
duló Paksi Hírnök főszerkesztője. – Megle-
pődtem, de mondtam, beszélek néhány em-
berrel, akikre számítok az újság összeállítá-
sánál – meséli. Nem sokkal később már az 
atomerőmű berkein belül találta magát, mert 
igent mondott Rósa Géza felkérésére, és tájé-
koztatási munkatársként tagja lett az atom-
erőmű akkoriban alakuló tájékoztatási iro-
dája csapatának. Ebből született a mai Tá-
jékoztató és Látogatóközpont. Hogy hány 
újonnan született dolog résztvevője volt? 
A legelső a Paksi Mozaik nevű helytörté-
neti kiadvány volt, de – mint megjegyzi – 
azt egy esszé miatt betiltották, és az omi-
nózus szám minden példányát megsemmi-
sítették. Egy maradt, az Atomenergetikai 
Múzeumnak adta Miklós. A felsoroláshoz 
visszatérve: a Jámbor Pál Társaságé, a Pak-

si Tüköré, a már említett Paksi Hírnöké, s 
ha az atomerőművet tekintjük: az üzemtör-
téneti gyűjtemény létrejötte mindenképpen 
említésre méltó, hiszen az volt az Atom-
energetikai Múzeum bölcsője. Megint csak 
visszatérünk az alapkérdéshez, hogy került 
ilyen távol a műszaki vonaltól. Mint felidé-
zi, a hadseregnél feladata volt az általános 
iskolai oktatás szervezése, amikor egy mi-
nisztertanácsi rendelet nyomán csökken-
teni kellett az analfabéták számát. Járt az 
Egri Ho Si Minh tanárképzőre, de otthagy-
ta. Egy tanár szó szerint akart kérdezni va-
lamit, amit ő helytelenített. Elismeri, min-
dig harcos fajta volt. Hajtotta az igazságér-
zete, nem szerette a mellébeszélést. Emiatt a 
hadseregben elég sokat konfrontálódott, de 
az erőműben soha nem kellett. 

– Olyan főnökeim voltak, akik fel-
adatot adtak és számon kértek, de 
mindent úgy csináltam, ahogy én 
akartam – mondja.

Gazdag életpályáját képtelenség egy cikk-
be sűríteni, lassan búcsúzni kell. Még kicsit 
elpolemizálunk azon, hogy reméli, a múze-
umok, könyvtárak túlélik a digitalizálást, 
ahogy az olvasás is túlélte a televíziót. Paks-
ról, amely közel hatvan éve otthonuk, szin-
tén ejtünk pár szót. Szereti, nyugodt, csen-
des, mondja, és indul haza, mert várják a fel-
adatok…

Szabó Vanda

PAKSON TALÁLTAK OTTHONRA

Fotó: Babai István
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– Mire Márton megérkezik, minden must 
már borrá érik – tartja a régi mondás. Bor-
termő vidékeken ezen a napon töltöttek elő-
ször az újborokból, és a gazdák sokszor elvit-
ték a boraikat szentelésre a templomba. Ezt a 
hagyományt elevenítette fel húsz évvel ezelőtt 
a Sárgödör téri Présháztulajdonosok Egyesü-
lete, amikor megrendezték az első Márton-
napi újboráldást. Kovács Mihály, az egyesü-
let főpohárnoka azt mondta, hogy két évti-
zed múltán is élénken él az emlékezetében az 
első boráldás, amit Polgár Zoltán présházá-
ban tartottak szűk körben, körülbelül ötven 
fővel. Azóta az esemény sokakat vonzó, sátras 
ünneppé vált, amelyen ünneplik az új bort, és 
mindazokat, akiknek munkája nélkül nem 
kerülhetne a poharakba.
Idővel harapnivalót is kínáltak a borok mellé, 
idén a Paksi Reform Főzőklub Egyesület ké-
szítette el a kenyérre való kacsa-, és libamájas, 
tepertős zsírt. 

A hagyományt követve fehérbor, vö-
rösbor, rozébor és sillerbor rejtezett 
négy hordóban, amelyeket – miu-
tán Zuschlag-Nepp Éva evangéli-
kus lelkész, Erb József római katoli-
kus plébános és Lenkey István refor-
mátus lelkész megáldottak – csapra 
vertek, és Barnabás István alpolgár-
mester pohárköszöntője után meg-
kóstolták tartalmukat.

A hordók Siklósi Mátyás kádármester keze 
munkáját dicsérik, aki az első három után 
2012-ben ajándékozta meg az egyesületet a 
negyedik hordóremekkel. Kulturális műsor-
ral is kedveskedtek a vendégeknek, fellépett 
a Sárgödör téri Siller Nótakör, Ács Tamás 
színész adott zenés irodalmi műsort A bor 
dicsérete címmel, koncertet a Medinai Tam-
burazenekar, majd Dj Tes érkezett a ’80-as, 
’90-es évek retró zenéivel. A gyerekeknek is 
volt program, libasimogató, kézműves-fog-
lalkozás és lámpás felvonulás.
Mindezek előtt bevitték a rendezvénysátorba 
a Paksi Szőlészek és Borászok zászlaját, amit a 
2013-as borszentelésen áldottak meg. Pakson 

több, a kulturált borfogyasztást fókuszba állí-
tó szervezet működik, amelyek anno egyként 
támogatták a zászló létrehozását, mely össze-
tartozásuk jelképe. A zászló alapszíne a paksi 
sillert jelképezi, megjelenik rajta a paksi dom-
boktól ölelt Duna, a kereszténységet jelképező 
kettős kereszt, amelyen szőlőindák futnak fel, 
illetve egy felirat latinul és magyarul: „Béké-
ben virulnak a szőlődombok”.
A zászló behozatala után Leber Ferenc, a 
Paksi Sárgödör téri Présháztulajdonosok 
Egyesületének elnöke köszöntötte a megje-
lenteket, majd Heringes Anita polgármes-
ter mondott köszöntőt. Kiemelte, hogy fon-
tosak a hagyományok, fontos az, hogy amit 
megtanultunk nagyszüleinktől, szüleinktől, 
azt tovább tudjuk vinni. – Kívánok ennek a 
rendezvénynek még negyvenszer-ötvenszer 
húsz évet. 

Kívánom, hogy Paks város ma-
radjon ilyen lokálpatrióta, ilyen 
együtt érző, ilyen együtt gondol-
kodó, ilyen együtt mozgó város. 
Kívánom ennek a városnak, hogy 
fejlődjön jó felé, kívánom az itt 
lévőknek, hogy minden évben jó 
bort tudjanak az asztalokra ten-
ni – fo galmazott. 

Az eseményen elhangzott, hogy idén is so-
kan munkálkodtak a boráldás megvalósítá-
sáért, a Csengey Dénes Kulturális Központ 
is kivette a részét a szervezésből, lebonyolí-
tásból, és hálásak a rendezvényt támogató 
Paks Város Önkormányzatának és az MVM 
Paksi Atomerőmű Zrt.-nek. 

Kohl Gyöngyi

Must, újbor, óbor – Márton-napi boros hagyományok 
Pakson és Dunakömlődön

Az újboráldásnak Dunakömlődön is van hagyománya, amit azonban egy különle-
gességgel fűszereznek, nevezetesen a borásással. A rendezvény fokozatosan nyerte 
el mai formáját, kezdetben csak szűk körben tartottak közös Márton-napi vacso-
rát a présháztulajdonosok, amikor aztán a lakoma híre szárnyra kapott, évről évre 
egyre többen csatlakoztak hozzá, mígnem rendezvénysátorra lett szükség, amit az-
óta már szintén kinőttek. A Dunakömlődi Lussonium Borbarátok Egyesület által 
szervezett tizennyolcadik esten volt múltidézés az ötletgazda Vass Jánostól, vers 
Klippel Jánostól, és libahajtás is. Kürtösi Krisztián római katolikus plébános áldot-
ta meg a borokat, majd a borásás ceremónia következett, aminek során kiássák az 
előző évi újborokat, helyükre pedig elhantolják a friss nedűket. Ezután fáklyafény 
mellett a faluházba vonultak Márton-napi mulatságra.

Fotó: Vasvári Márton
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Márton napjához kapcsolód-
va évről évre szerveznek prog-
ramokat, műsorral egybekö-
tött lámpás felvonulásokat a 
város nevelési-oktatási intéz-
ményeiben. A teljesség igénye 
nélkül adunk ízelítőt ezek idei 
sorából. 

Paksi Napsugár Óvoda

A német nemzetiségi cso-
portok hagyományait követ-
ve zajlott a Vörösmarty utcai 
székhelyóvodában és a Mun-
kácsy utcai tagóvodában a 
Márton-napi program, amely 
a kicsik énekével, körtáncá-
val kezdődött. A rendezvényt 
Féhr György, a Paksi Német 
Nemzetiségi Önkormányzat 
elnöke is üdvözölte, hiszen a 
két ezres évek elejétől együtt-
működnek a nevelési-oktatá-
si intézményekkel. A rendez-
vénybe a Bezerédj általános is-
kola német nemzetiségi nyel-
vet tanuló alsó tagozatosai is 
bekapcsolódtak. A három in-
tézménybe járó gyerekek a 
Márton-napi felvonulás végén 
az Erzsébet Nagy Szállodá-
nál találkoztak. Az eseményen 
harmonikás és egy lovas is 
közreműködött. Molnár Adri-

enn, a Paksi Napsugár Óvoda 
vezetője szerint a hagyomány-
teremtőnek szánt rendezvény 
célja a német nemzetiségi cso-
portok találkozása volt. 

Kalkuttai Szent Teréz 
Óvoda

Márton-napot ünnepeltek a 
Paksi Balogh Antal Katolikus 
Általános Iskola és Gimnázi-
um Kalkuttai Szent Teréz Óvo-
dájában is. Mondókákkal, da-
lokkal emlékeztek meg Szent 
Márton püspökről az intéz-
mény udvarán. Heszné Rauth 
Ildikó, a tagintézmény vezető-
je elmondta, hogy a gyerekek 

örömmel készültek erre az al-
kalomra. Megismerhették a 
Márton-napi legendát, párhu-
zamot vonhattak saját életük és 
a püspöké között. A gyerekek-
nek mindig nagy élmény, ami-
kor hozzátartozóik a közös ün-
nepi alkalmak során részesei-
vé válnak az óvoda életének, ez 
most sem volt másként. Az ün-
nepi műsort követően elindult 
a lámpás felvonulás a Jézus Szí-
ve templomig, a saját készítésű 
lámpások fénye Szent Márton 
lelkét és segítőkészségét szim-
bolizálta. Zárásként szeretet-
vendégségre várták a családo-
kat.

Paksi II. Rákóczi Ferenc 
Általános Iskola

Versekkel emlékeztek meg 
az iskola diákjai Szent Már-
ton püspökről, illetve az ün-
nephez kapcsolódó szokások-
ról. Több mint tíz esztende-
je annak, hogy megrendezik a 
programot, amelyre a gyerme-
kek szüleit, hozzátartozóit is 
várják. Antóni Józsefné igazga-
tó hangsúlyozta, hogy nagyon 
fontosnak tartják a hagyomá-
nyok megőrzését, megtartá-

sát. A tanórákon projektsze-
rűen készültek a diákok az idei 
eseményre. Feldolgozták Szent 
Márton történetét, megismer-
kedtek a régi hagyományok-
kal a magyarságtudat elmélyí-
tése érdekében. A Márton-nap 
szimbóluma, a liba ezúttal is ke-
nyérből készült. Az iskola körül 
vonultak fel lámpásaikkal és a 
kenyérlibákkal a diákok és szü-
leik, majd libazsíros kenyeret 
fogyasztottak. A Márton-napi 
ünnepség a kora esti órákban 
ért véget.

Paksi Deák Ferenc 
Általános Iskola

Őszi díszbe öltöztették az is-
kola alsó tagozatának udva-
rát Márton napjának délelőtt-
jén. A pedagógusok és a di-
ákok minden évben közö-
sen készülnek a hagyományos 
Márton-napi programra, ame-
lyen minden osztály szere-
pel. Lisztmájerné Bock Brigit-
ta igazgatóhelyettes elmond-
ta, hogy évről évre igyekez-
nek újdonságot csempészni 
a programba. Idén egy fotó-
sarkot hoztak létre. Az intéz-
mény nagy hangsúlyt fektet a 
hagyományok őrzésére, an-
nak személyes megélésére. A 
Márton-nap hagyománya mé-
lyen gyökerezik a német kul-
túrában. Egyre többen választ-
ják az iskolában a német nyel-
vet, amely megjelent az ünnepi 
műsorban is: a 2. b osztályosok 
német dalt és körjátékot adtak 
elő. Az élő libákat, a dekoráció 
nagy részét idén is a szülők biz-
tosították. Nem maradhatott el 
az ünnephez kötődő hagyomá-
nyos étel, a zsíros kenyér.

Sólya Emma

A paksi óvodákban és iskolákban is őrzik a Márton-
naphoz kapcsolódó hagyományokat

Fotók: TelePaks
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Életképes a címe annak a zenés darabnak, 
amit dr. Harmat Gabriella írt, és amelynek 
premier előadását november 17-én tartották 
a Csengey Dénes Kulturális Központban. 
Az előadásra napok alatt minden jegy elkelt.

A jogászként dolgozó, de amatőr színjátszás-
ban, valamint kórus- és vokáléneklésben is 
jeleskedő dr. Harmat Gabriellát színjátszó 
társa, Gyulai István és zenekara, a PistiEst 
Útkereső című albuma ihlette meg. Más-
fél nap alatt írta meg a darab szinopszisát, 
amit a PistiEst frontembere és tagjai pozití-
van fogadtak, így elkezdődhetett a szöveg-
írás, amelyben ugyancsak segített a zenekar. 
A cselekmény több szálon fut, fő motívuma 
az anyanyelv és annak megőrzése, kiegészül-
ve az együttérzéssel, a szolidaritással, az em-
berek jóságába és tisztességébe vetett hittel. 
Mindez egy hatodikos osztály, egy tanárhá-
zaspár és egy hajléktalan fér� sorsán keresz-
tül jelenik meg a darabban, amely 2022 végére 
állt teljesen össze. A rendezést Gabriella vál-
lalta; szereztek pénzt a hangosításra, egyebek-
re. A gyermekszereplőket a rendezésben is se-
gítséget nyújtó Cseke Klári tanítványai közül 
választották ki, a felnőttek közül pedig töb-

ben rendelkeznek amatőr színjátszó múlttal. 
Táncos jelenetek is színesítették a színdara-
bot, ezek koreográfusa Krausz Ádám volt. A 
november 17-i premiert követően dr. Harmat 
Gabriella azt mondta, hogy nagyon büszke a 
csapatra, akiket a színpad mögött, a háttérből 
segített az előadás során. Kiemelte, hogy le a 
kalappal a gyerekszereplők előtt, akik nem iz-

gultak a színpadra lépéskor sem, és végig la-
zák voltak. Hozzátette, hogy számtalan gra-
tuláló üzenet kapott, és a nézők szerint jó volt 
a történet is, a mondanivalója is, megmutatta 
az emberséget az embertelen világban. A stáb 
tagjai megegyeztek abban, hogy az Életképes 
című színdarabbal februárban újra találkoz-
hat a közönség.                                              -emma-

Tetszett a közönségnek az Életképes című előadás

Török Sándort köszöntötte 90. 
születésnapja alkalmából az ön-
kormányzat nevében Kudorné 
Szanyi Katalin önkormányza-
ti képviselő és dr. Hanol János 
csoportvezető. Török Sándor 
1934. november 17-én szüle-
tett Romániában, Temesváron. 
Gyermekkorát töltötte csak ott, 
amikor hatéves volt, a család át-
települt Magyarországra, Paks-
ra. Ketten voltak testvérek, nő-
vére – aki szintén magas kort 
élt meg – néhány éve hunyt el. 
Szüleik dolgoztak a téglagyár-
ban, majd Biritón az állami gaz-
daságban. Sanyi bácsi 1954-ben 
vonult be katonának, és 1956-
ban a forradalom idején sze-
relt le. Az útfenntartóknál dol-
gozott, így ismerte meg későbbi 
feleségét Csámpán. Zsuzsa néni 
dolgozott a konzervgyárban, 

takarított az elkészült munkás-
művelődési házban, majd az 
ERBE-hez tartozó PAV-os la-
kásokban, és az atomerőmű-
ben is dolgozott takarítóként. 
1960-ban kötöttek házasságot. 
Az ünnepelt elmondta, hogy 

hosszú évek után a feleségével 
visszatért szülőföldjére, jártak 
Temesváron, Aradon, nagyon 
szép emlék az a két hét, és hogy 
még egyszer járhatott ott. Há-
rom gyermekük született, két 
lány és egy �ú; és ma már öt-

szörös nagyszülők és hatszo-
ros dédszülők is. Sanyi bácsi 60 
éves korában, 1994-ben vonult 
nyugállományba. Szabadide-
jükben a kertet művelték, ko-
rábban állatokat is tartottak. 
Bár Sanyi bácsinak voltak ko-
moly egészségügyi problémái, 
jelenleg jól érzi magát, sétálgat, 
tévézik. Erzsébet lányáékkal 
egy házban, de külön lakrész-
ben laknak, így van segítségük 
a mindennapokban, de Zsuzsa 
néni is eljár még intézni a csa-
lád dolgait. Török Sándor sze-
rint a hosszú élet titka a mun-
ka. Mint felidézte, nagyon so-
kat dolgozott, nyári hőség-
ben, téli nagy hidegben, volt 
idő, amikor napi tíz kilométert 
gyalogolva, kézzel kaszáltak az 
utak mentén.

-gyöngy-

Születésnapja alkalmából köszöntötték Török Sándort
Fotó: Babai István

Fotó: Molnár Gyula
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A rejtvény fõsoraiban
szavait rejtettük el. 

Megfejtésével önkormányzati 
ajándékcsomagot nyerhet.

A Paksi Városi Múzeum alkotópályáza-
tának címét keressük. A megfejtéseket 
november 29-ig várjuk a 7030 Paks, 
Dózsa György út 51–53. címre, vagy 
emailben a paksihirnok@gmail.com-ra. 
A név mellé telefonszámot is kérünk.  
Előző játékunk nyertese: Balczer Gyula

Fotó: Babai István/archív
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Harminc éve fogott először evezőt a kezé-
be, de még most is gyermeki lelkesedéssel 
beszél a kajak-kenuról, a sárkányhajózás-
ról, a Dunáról Kirschner Zoltán. Az ASE 
utánpótlásedzője a magyar sárkányhajó 
válogatottal érmek sorát gyűjtötte a Fülöp-
szigeteken rendezett világbajnokságon.

Kirschner Zoltán hétköznapokon délután 
kettőig az atomerőmű balesetelhárításán 
dolgozik technológusként, délutánonként 
edzést tart, vagy ő maga edz. Évente három-
négy hétvégéje szabad a versenyek, edzőtá-
borok miatt. Számára ez nem jár lemondás-
sal, de tudja, hogy a családja, főként felesége, 
Anett részéről sok toleranciát igényel. 

Neki viszont rendkívül sokat ad, 
ahogy fogalmaz, mindent jelent a 
sport, sok egyéb mellett életre szóló 
barátságokat és feledhetetlen élmé-
nyeket. 

Legutóbb a Fülöp-szigeteken járt a sárkány-
hajó válogatottal. Bár ő a masters kategóriá-
ba tartozik, rendre számítanak rá a �atalok 
között is. Így volt ezúttal is, annak ellenére, 
hogy kiutazáskor még úgy volt, hogy csak a 
40 fölöttiekkel ül hajóba. Általában vezér-
evezős, azaz elöl ül, diktálja az ütemet, de 
most – világversenyen először – kormányos-
ként is helyt kellett állnia a tízfős, vegyes ha-
jóban a legnehezebb távon, kétezer méteren. 
Úgy mesél a futamról, hogy az szinte meg-

elevenedik. – Tíz másodpercenként indít-
ják a hajókat, aki először rajtol, az előtt tisz-
ta a víz, a többieknek erős hullámzással kell 
megbirkózni – magyarázza. Ők hetedik in-
dulóként nyertek, hat tizeddel jobb idővel, 
mint az ezüstérmes indonézek.  Kétszáz mé-
teren bejutottak a hatos döntőbe egyedü-
li európai csapatként. Miközben készülünk 
számba venni, hogy mastersben hány ér-
met szereztek, visszakérdez: – Csak az ara-
nyakat mondjam? – S már meséli is, hogy az 
ötszáz méter volt a legemlékezetesebb. Nem-
csak az összes futamot rögzíti az emlékeze-
te úgy, mint egy kamera, hanem a bemele-
gítéseket, például a fokozókat, amikor egy-
re gyorsabb tempót diktálnak, szinte felforr 
a víz körülöttük. Élvezi a válogatott csapat-
tal az összhangot, erőt, robbanékonyságot, 
ahogy a hajó orra kiemelkedik a vízből.
A sárkányhajózás 2009 óta nem szerepelt a 
világjátékokon, most viszont visszakerült, 
de csak a tízfős, vegyes kategória. 

Fülöp-szigeteki szereplésükkel meg-
szerezték a jogot a jövő évi világjá-
tékokon való részvételre. 

Nem személy szerint maguknak, hanem Ma-
gyarországnak, persze bízik abban, hogy ő is 
ott lehet Kínában. A válogatottnak 2015-ben 
lett tagja, azóta a világ sok szép táján megfor-
dult. A favorit Amerika, de mély nyomot ha-
gyott benne a Fülöp-szigetek is, ahol a ver-
senyzést megtoldották egy kis nyaralással, 

amelyre már Anett is csatlakozott. Különle-
ges világ, ahol nagy a szegénység, a természet, 
a buja növényzet pedig bámulatos. A termé-
szet és a közösség fogta meg akkor is, ami-
kor viszonylag későn – nyolcadikos korában 
– egy tábor nyomán elkezdett kenuzni. Te-
hetsége hamar megmutatkozott, és egy kor-
osztállyal feljebb került. Nagyon motiválták 
a nála néhány évvel idősebb, mára legendává 
vált kenusok, akikkel barátokká lettek és ma-
radtak. Zoli előbb kajak-kenu oktatói, majd 
edzői képesítést szerzett, de civil szakmát is 
választott, sőt most is tanul. Az atomerőmű-
ves munkája mellett öt éve az ASE kajak-ke-
nu szakosztályának utánpótlásedzője, koráb-
ban, amikor még volt, a sárkányhajócsapatot 
edzette. Ma már mindkét gyermekük, Dorka 
és Dávid is a tanítványa. Nem kis büszkeség-
gel mondja el, hogy Dorka is megszerezte már 
az első aranyát, Dávid pedig kilencszeres ma-
gyar bajnok, hét aranyérmet azóta szerzett, 
amióta ő az edzője. Hosszan eltöpreng azon, 
szeretné-e, ha valamelyikük élsportoló lenne. 
– Anett biztosan nem – jegyzi meg nevetve, 
majd hozzáteszi, Dávid „bírós”, kemény, meg-
van benne a lehetőség. Egy lapra valóban nem 
szabad mindent feltenni, helyes az a szellemi-
ség, ami az egyesületben jellemző: tanulni is 
kell – ismeri el. Azt nagyobb meggyőződés-
sel állítja, hogy az életnek számára nélkülöz-
hetetlen része a mozgás, a víz. Egy-egy hosszú 
nap végén hajóba ülni és evezni egyet a Du-
nán, miközben a nap lemegy, talán semmihez 
sem fogható.

Szabó Vanda

Fotó: Babai István

Jó napot, mi újság?
Kirschner Zoltán
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A város gazdag faállományából kettő ref-
lektorfénybe került az elmúlt napokban. Az 
egyik a Paksi Városi Múzeum előtt álló fe-
héreperfa, amelyen komoly megóvó keze-
lést végeztek. A másik a kompkikötőben álló 
platánfa, amelyet az ÖKO Munkacsoport 
Alapítvány programjában az Év fájának vá-
lasztott a lakosság. Bár más-más okból te-
relődött rájuk a �gyelem, történetük most 
mégis kicsit összekapcsolódott.

A legutóbbi felmérés szerint tízezer fa van 
Pakson, a pótlás célú ültetés évente olyan 
száz, az állománygyarapító pedig 50-60 fa-
csemete – nyilatkozta Seregély Erzsébet, a 
DC Dunakom Zrt. közterület-fenntartási 
részlegének vezetője nemrégiben lapunknak, 
a város zöldfelületeinek gondozásáról készí-
tett interjúban. Arról is beszélt, hogy felada-
taik sorába tartozik a fák gallyazása, metszé-
se, a kiszáradt fák eltávolítása, pótlása, a fa- és 
cserjeültetések, ősszel a lombhúzás, növény-
védelmi munkát is végeznek, a helyi védelem 
alatt álló fákhoz pedig probléma esetén nö-
vényorvost hívnak. Bevizsgálták a múzeum 
előtt álló, tavaly komoly viharkárt szenvedett 
fehéreperfát is, mely élettartalmának meg-
hosszabbításához szakszerű, gondos ápolás 
szükséges. Klézl Terézia városi főkertész most 
arról tájékoztatott, hogy a védett, 250 éves fa 
vizsgálatát a Magyar Faápolók Egyesülete ál-
tal minősített favizsgáló szakmérnökkel vé-
geztette el az önkormányzat. Azt állapították 
meg, hogy a fa törzse teljes hosszában üre-
ges, a farész szinte teljesen eltűnt. A koro-
na jelentős része hiányzik, viharokban meg-
rongálódott, a vázágak egy része lehasadt.  
A déli oldalon több nagy súlyú vázág maradt 
meg, melyek újabb viharokban lehasadhat-

nak. A famatuzsálem megóvása érdekében 
javasolt kezelést november 7-én faápoló szak-
emberek végezték el. Az üreges törzset kitisz-
tították, a száraz, sérült koronarészeket eltá-
volították. A korona visszavágása a fa stabi-
litását növeli, megakadályozza a vázágak to-
vábbi lehasadását. Régebben a fa stabilitása 
érdekében acélpántot tettek a törzsre, amit 
most lazítható pántokkal váltottak ki. Klézl 
Terézia arról is tájékoztatott, hogy a fa vizs-
gálatát és a szükséges kezeléseket évente el-
végezteti az önkormányzat. Azt is elmondta, 
hogy a fehéreperfa (morus alba) Kínából szár-
mazik, Magyarországon 350 évvel ezelőtt ho-
nosítottak meg selyemhernyó-tenyésztéshez. 
Hazánkban a 18. és 19. században jelentős se-
lyemtermelés folyt, a világon a harmadik leg-
nagyobb selyemhatalomnak számítottunk.  
A fehéreperfa a 20. század közepéig, a selyem-
gyártás megszüntetéséig igen elterjedt volt 
epreskertekben, út menti fasorként ültetve.  

A 20. század végén az amerikai fehér szö-
vőlepke (hyphantria cunea) elterjedése 
miatt – amelynek elsődleges tápnövénye 
a fehéreperfa – lecsökkent a faállomány. 
Ma már ritkán lehet látni fehéreperfa fa-
sorokat, elsősorban parkokba ültetik dísz-
faként. A múzeum előtti fától indult a köz-
elmúltban séta az ÖKO Munkacsoport Ala-
pítvány szervezésében a kompkikötőben álló 
platánfához, hogy elhelyezzék rajta a táblát, 
amely arról tanúskodik, hogy idén az Év fája 
lett Pakson. Jantnerné Oláh Ilona, az alapít-
vány kuratóriumának elnöke elmondta, hogy 
2021 óta hirdetik meg az Év fája lakossági sza-
vazást, amit országos mintára indítottak el. 
Kiszl Károlytól, a Kiszl Hajózási K�. ügyve-
zetőjétől azt tudták meg erről a fáról, hogy kö-
rülbelül tizenkét éve került a kompkikötőbe 
több mint tízéves, tizenkét méter magas pél-
dányként, egy köbméteres földlabdában. Az 
eltelt évek alatt sok gondozást igényelt, hi-
szen az árvizek folyamatosan próbára tették, 
nem egyszer a lombkoronájáig, vagy feljebb 
lepte el a víz, ám a platán szilárdan áll. Előd-
je egyébként egy öreg fűzfa volt, ami kipusz-
tult.  Az alapítvány célja az Év fája program-
mal, hogy ráirányítsák a �gyelmet a város 
fáira, és nem titkoltan az a reményük, hogy 
mind több megkapja a helyi természeti érték 
minősítést. Az első évben maguk jelöltek fá-
kat a szavazásra, azóta azonban már számos 
lakossági javaslatot kaptak. 2021-ben éppen 
a fehéreperfa lett az Év fája Pakson, 2022-ben 
a Pollack Mihály utcában lévő tölgyfa, 2023-
ban pedig a Kishegyi út – Gagarin utca sar-
kán álló platánfa.                             Kohl Gyöngyi

Fotó: Babai István

Forrás: ÖKO Munkacsoport Alapítvány 

Helyi természeti értékek: fehéreperfa és platánfa
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Fotó: magánarchívum

A Sárgödör tér és a paksi présházak, 1. rész
Paks építészeti örökségének 
egyik ékköve a Sárgödör téri 
pincefalu. Az egyedülálló han-
gulatú teret az elmúlt száza-
dokat idéző, szorosan egymás 
mellé-mögé épült présházak ve-
szik körül, de szép pincék ta-
lálhatóak még a környező ut-
cákban is. A Sárgödör tér ne-
vét nem a sárról, hanem a pin-
cék építésekor kitermelt löszös 
anyagról, a „sárga földről” kap-
ta. Egy századfordulós térképen 
még „Sárga gödör” néven jelö-
lik a területet, ennek összeolva-
dása lett idővel sárgödörré. Ezt 
erősíti, hogy Dunaföldváron is 
létezik Sárgagödör néven prés-
házas terület. Vélelmezhető, 
hogy már a XVI. században lé-
teztek pincék, melyek a bor tá-
rolásán kívül menedékül szol-
gáltak a törökök elől védelmet 
kereső lakosság számára is.

„Délben Pakson tartottunk pi-
henőt, itt jó bort, kenyeret, to-
jást, szőlőt, szénát és más egye-
bet találtunk… A Duna mentén 
fekszik, magas, agyagos part-
szakaszon, két nagy kőtemp-
loma van, továbbá az agyagos 
földben sok hűvös pincéje” 

– írta Hans Dernschwam utazó 
kereskedő 1555-ben, aki a Du-
nán hajózva, vélhetően a Rókus 
utcai pincéket láthatta a par-
ton.1 A régi időkben Paks észa-
ki részén, a Sánchegy szőlőül-
tetvényeihez közel, a Tavasz és 
a Rókus utcák is jellegzetesen 
présházsorokból álltak, egy-
kor még a Prelátus helyén is egy 
présház állt. A �loxéra pusztítá-
sa után az ültetvények átkerül-
tek a nyugati és déli homokfel-
színekre, így ezen utcák is el-
kezdtek lakóházakkal vegyül-
ni. Dr. Wallner Ernő írja le a 

tásával kinyitották az utcát a tér-
re. A közvilágítás elterjedéséig a 
pincetulajdonosok városi hegy-
csőszöket, présházőröket alkal-
maztak a pincéik és az ott tárolt 
boraik, terményeik védelmére. 
Róluk maradt fenn a következő 
adoma a megyei lapban:

„T. J. és W. M. városi hegycső-
szök mindennapi munkájokat 
végzendő a présházak közt őr-
ködtek, hogy azokat minden 
eshető veszélytől megőrizzék. 
Ezen szerencsétlen �atalok, mi-
után több helyen borral kínál-
tattak meg, s annak jóságáról 
maguknak meggyőződést sze-
reztek: boldogult Noé ősapánk 
egykori kellemetlen állapotába 
jutottak. Egyrészt ezért, más-
részt a változatosság kedvéért 
ez éjjel egy árokban ringattat-
ták magukat Morpheus kar-
jai által. Eddig ugyan még nem 
valami rendkívüliséget mond-
tam el, az igaz, de bámulj világ! 
Másnap reggel mindkét szolgá-
latbuzgó présházfelügyelő lá-
bairól lelopták a csizmákat. Ez 
kedves olvasó, nem adoma, ha-
nem megtörtént esemény. És 
midőn e miatt kérdőre vonat-
tak, következő feleletet adták: 
– Mi biz nem tehetünk róla, mi 
nem vagyunk okai semminek. 
Mindennek csizmánk az oka, 
miért járt oly könnyen.”4 

(Folytatjuk!)
dr. Hanol János

1 Kernné Magda Irén: Képeskönyv – 
  A régi Paks, 135.o.
2 Földrajzi Közlemények, 1958. Dr. 
  Wallner Ernő: Paks településképe, 
  11–12.o.
3 Kernné Magda Irén: Képeskönyv – 
  A régi Paks, 136.o.
4 Tolnamegyei Közlöny, 1875.11.03.
5 Földrajzi Közlemények, Dr. Wallner 
  Ernő: Paks településképe, 1958., 16. o.

településképi tanulmányában, 
hogy a város déli részén a prés-
házak egész külön kis telepet al-
kotnak, ez a Sárgödör tér és az 
Ősz utca. Ezen túl jelentősebb 
pincesorok épültek a Széchenyi 
tértől a Fehérvári úton a régi és 
mai temetők mellett.2 A Pipis-
kében és Páliban letelepült né-
met evangélikusok a Sárgödör-
ben kezdtek el temetkezni, mert 
a jelzett térkép a régi evangéli-
kus temetőt a tér keleti részén, a 
mai Fehérvári úti ABC környé-
kén jelöli. Néhány sírkőmarad-
ványt még az 1950-es években 
is lehetett találni azon a helyen. 
A török idők után az 1700-as 
években a sváb lakosság betele-
pítésével ismét fellendült a sző-
lőtermesztés. A gazdák pincéi-
ket a löszös talajba vájták, innen 
hordták el és használták fel há-
zak építésére, falazásra, vako-
lásra, tapasztásra és természe-
tesen a présházak falai nak ki-
alakítására. Kezdetben a pince-
lejárók fölé egyszerű nádtetők 
kerültek, és csak később készül-
tek el a pince fölé épített impo-
záns présházak. A szegényebb 
rétegnek csak pinceásásra futot-
ta, ezek lejárata fölé végleges jel-
leggel került a nádból épített sá-

tortető. Ilyen szegényes pincéket 
legtovább az Ősz utcában lehe-
tett látni, majd később, valószí-
nűsíthetően a XIX. század folya-
mán épültek fel tömegesen a ma 
is álló présházak. A paksi prés-
ház- és pincesorok kialakulása 
és speciális elhelyezkedése a né-
met telepesek gazdálkodási for-
máihoz igazodtak. A szőlő fel-
dolgozása, a bor készítése és ke-
zelése ugyanis nem a szőlőkben, 
a páskomban, vagy a „högyön”, 
nem is a háznál, hanem a telepü-
lés szélén kiépített présházakban 
történt. A fér�ember számára ez 
nemcsak elfoglaltságot, hanem 
menedéket is biztosított a csa-
ládi élet viharai elől, ahol a ha-
sonló gondok űzte szomszédok-
kal meg lehetett vitatni a borfej-
tés-kezelés különféle fortélyait.3 
A pincesor környéke a XIX. szá-
zadban még a város peremterü-
letének számított, az 1859-es ka-
taszteri térképen ezeken a terü-
leteken már összefüggő présház-
sorokat jelöltek.
A Sárgödör tér zárt beépítésén 
az 1880-as években enyhítettek, 
amikor a korábban szérűskert-
ként használt Zöldfa utcát kezd-
ték házakkal beépíteni, és egy 
öreg, omladozó présház lebon-

Sárgödör téri présházsor a múltban5

Az eltűnt városkép nyomábAn
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nek megérteni a paksi atomerőmű össze-
tett működését, az atomenergetika tudo-
mányát. Mi több, megtekinthető egy „vir-
tuális túra” is a régi csarnoképületben egy 
360 fokos kamerafelvételen.
Bár a tárlat még csak nagyon korlátozott 
időpontokban, kizárólag csoportok számá-
ra látogatható, egyéni érdeklődők is lehe-
tőséget kaptak a körbejárásra az ősz folya-
mán kétszer is. Először a szeptemberi Mú-
zeumok Őszi Fesztiválján, majd az októberi 
Erőművek Éjszakáján. Utóbbi program ér-
dekessége, hogy bár évek óta részt vesz ben-

ne az AEM, idén külön, önálló helyszínként 
jelent meg az országos listában, és így tel-
jesen külön lehetett jelentkezni az órán-
ként induló tárlatvezetésekre, amelyek dél-
után négy és este nyolc óra között négy idő-
pontban indultak. Mindegyik alkalom telt 
házas volt, korosztálytól függetlenül széles 
körben népszerűnek bizonyultak, ahogy a 
terminálokon újonnan debütáló kvízek és 
játékok, valamint a VR-szemüveges „üzem-
látogatás” és az interaktív tudáskapszula is.
Friss híreken, aktualitásokon kívül új, saját 
gyártású tartalmak is megtalálhatók mind 
az Atomenergetikai Múzeum Facebook-
oldalán, mind YouTube-csatornáján, de 
különböző kitelepüléseken is rendszeresen 
megfordul az AEM csapata a természettu-
dományos-ismeretterjesztő munkája so-
rán, novemberben például Szekszárdon, a 
Jövő Záloga Pályaválasztási Kiállításon és 
Budapesten, a Mi a pálya? országos rendez-
vénysorozat háromnapos börzéjén jártak.

Atomenergetikai Múzeum

Fotók: Atomenergetikai Múzeum

Az Atomenergetikai Múzeum (AEM) tár-
lata 2024 nyarán a Gesztenyés utca 6/B 
szám alá költözött a paksi atomerőmű tar-
talék vezetési pontjára. Az új helyszínen 
nézhették meg először az érdeklődők azt a 
„négykapszulás” installációt, ami az új ki-
állítás legjelentősebb részét képezi. Mivel 
alapterületét tekintve jelentősen kisebb a 
városi helyszín, mint az erőmű északi terü-
letén álló csarnok volt, így a legújabb tech-
nológiai megoldások biztosítják, hogy a tu-
dásanyag, az információ mennyisége mit se 
változzon, sőt.
Kiterjesztett- és virtuálisvalóság-tartal-
mak, narrációval ellátott animációk és 
óriásmonitor is rendelkezésre áll az atom-
múzeum kiállításában, így a korábbiak-
kal ellentétben ezen a helyszínen immár 
az egyéni látogatók számára is biztosított, 
hogy meghallgathassák az időkapu, bizto-
síték, áramkör és energiaforrás elnevezésű 
kapszulák ismeretanyagát, amelyek egy-
egy komplex témát járnak körül, és segíte-

Múzeumi
élet/képek
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Nyáron igazolt az Atomerőmű SE kosár-
labdacsapatához a válogatott, kettes-hár-
mas posztos Benke Szilárd. A játékos a vá-
logatott szünetben válaszolt a Paksi Hír-
nök kérdéseire.

– Hogy érzed magad Pakson, milyen a 
társaság?
– Hamar beilleszkedtem a csapatba. A ma-
gyarok nagy részét ismertem, de velem 
együtt nagyon sok új arc érkezett az ASE-
hoz, úgyhogy igazság szerint az első pár hét 
arról szólt, hogy összecsiszolódjunk. A fe-
leségemmel és a kislányunkkal, aki most 
kezdte a bölcsődét, érkeztünk a városba, 
nagyon nyugodt környezetben élünk, jól 
érezzük magunkat.

– A vezetőedzőt, Flevarakis mestert is-
merted?
– Személyesen nem ismertem, de játszot-
tam ellenük, amikor Sopronban volt veze-
tőedző. Nagyon könnyen tanulható játék-
�lozó�át hozott a csapathoz, könnyen ki-
ismeri az ember erősségeit, és ez alapján 
hagyja érvényesülni a pályán. Nagyon po-
zitív, jó mentalitású edző.

– Induláskor számítottál egy ilyen 8-1-es 
sorozatra?
– Nem szoktam nagyon előreszaladni gon-
dolatban sem, én inkább hétről hétre ter-
vezgetek. A felkészülési mérkőzések során 
már tapasztaltam, hogy azért van ebben a 
társaságban kra�, látszott, hogy az egyé-
niségek hogyan tudnak csapatként együtt 
funkcionálni. Visszatekintve örülök ennek 
a jó kezdésnek, ez egy hosszú út első pár lé-
pése, ami nagyon pozitív, viszont még ren-
geteg a teendőnk.

– Ősztől öt légiós helyett négy lehet a csa-
patok keretében. Jó ez az új rendszer?
– Szerintem ez nagyon odavert a bajnok-
ságnak, de nem a mi szempontunkból. 
Igazság szerint nálunk nem sokat számít, 
hogy mennyi van, mert vagyunk magyar 

játékosok is, és a négy légióssal elegen va-
gyunk. Akik nemzetköziben is játszanak, 
például az Albacompnál, ott látszik, hogy 
egyszerűen kevesen vannak négy légióssal. 
Aki a nemzetközi kupában és a magyar baj-
nokságban is játszik, ott a négy külföldi na-
gyon kevés. Akkor a négy légiós mellé kéne 
még hat olyan magyar játékos, aki mind a 
két fronton tud és bírja is a játékot. Meg-
mondom őszintén, nem látom azt egyelő-
re, hogy kik azok a magyar játékosok, akik 
ennek a szabálynak a nyertesei lesznek, de 
bízzunk benne, hogy lesz olyan, aki ki tud-
ja használni, és ki tudja harcolni a perceit 
majd a csapatában.

– Sokat számít, hogy egy bajnokin mi-
lyen a hangulat. Milyen a közönség a 
Gesztenyés úton?
– Régebben, amikor Pakson játszottunk 
a Falcóval, vagy amikor Paksra jöttem 
a Szolnokkal, mindig látszott, hogy van 
nézőszám. Most viszont az idei bajnoki 
szezonban méginkább megtelik az ASE  
csarnok, és ez az egyik legjobb visszajel-
zés számunkra, hogy az emberek kíván-
csiak ránk, eljönnek a mérkőzéseinkre. 
Úgyhogy boldog vagyok, hogy sokan ki-
jönnek a találkozókra és szorítanak a csa-
patnak.

Kovács József

Benke Szilárd: Örülök ennek a jó kezdésnek

Benke Szilárd pályafutását Kaposváron kezdte, majd a Zalaegerszeghez igazolt, ahon-
nan két év után Szolnokra került. A 2019/2020-as idénytől már a Falco játékosa lett, az-
tán a 2022/2023-as szezont a francia élvonalban töltötte, a BCM Gravelines játékosaként. 
Egy évre még visszatért a sárga-feketékhez 2023 nyarán, hogy harmadik bajnoki aranyát is 
megnyerje szombathelyi színekben. Kilenc bajnoki forduló után az ASE nyolc győzelemmel 
és egy vereséggel második a táblázaton, Benke Szilárd a kilenc meccsen átlag 33,3 perc alatt 
17,9 pontot dobott és 5,1 lepattanót szedett.  

Fotó: Molnár Gyula
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Újabb dobogós helyezé-
seket értek el a tájfutók

Fölényes ASE győzelem

A válogatott mérkőzések miatti 
szünetet megelőzően a tizenhar-
madik fordulóban a Paksi FC 
gól nélküli döntetlent játszott az 
Újpest vendégeként a Megyeri 
úton. Folytatás a ZTE ellen.

Az OTP Bank Liga 12. fordulójá-
ban hazai pályán váratlan vere-
séget szenvedtek Bognár György 
tanítványai. A Diósgyőr egy for-
dulatos, gólgazdag mérkőzésen 
(3:4) legyőzte az addig hazai pá-
lyán veretlen, még pontot sem ve-
szítő zöld-fehéreket, ráadásul le-
zárult egy négymeccses győzel-
mi sorozat is. Ez volt a bajnokság 
második körének első mérkőzé-
se. A hazai összecsapást követte 
a budapesti vizit a Megyeri útra, 
ahol az egyre inkább magára ta-
láló és immár nem a kiesés rémé-
től fenyegetett Újpest várt a pak-
siakra, így joggal bízhattunk egy 
izgalmas, gólokkal megspékelt 90 
percben. Nem egészen ez a forga-
tókönyv íródott: az egész mecs-
csen úgy tűnt, hogy a vendégek 
javítani akarnak a DVTK-s ve-
reség után, még a lila-fehérek a 
„csak gólt ne kapjunk” taktikát 
választották. Sajnos ez utóbbi bi-
zonyult hatékonyabbnak, ezért 
maradt a gól nélküli döntetlen, 
de ha úgy vesszük, hogy félig tele 
a pohár, akkor egy ponttal gaz-

dagabban tértünk haza. Vissza-
tekintve a bajnokság első körére, 
nem lehetünk elégedetlenek. Sőt! 
Akárcsak egy évvel ezelőtt, tizen-
egy fordulót követően, ezúttal is a 
Ferencváros mögött, a második 
helyről várta a folytatást a Pak-
si FC, és csak két ponttal szerzett 
kevesebbet, mint akkor. Pedig az 
elején nehezen indult be a gépe-
zet. A bajnoki rajton Diósgyőr-
ben a meccs végén egyenlítettek 
a hazaiak, majd a zalaegerszegi 
vereség is váratlanul jött. Na, de 
ennyit a negatív szériáról, mert 
volt itt – ezúttal is – Fradi-verés, 
nagyarányú debreceni győzelem 
(5:1), hosszú hazai veretlenségi 
sorozat és négymeccses győzel-
mi széria. Böde Dániel megsze-
rezte 150. és 151. gólját az NB I.-
ben a DVTK elleni meccsen. Öt 
mérkőzés vár még a paksiakra 
az idén, no vember 24-én a Zala-
egerszeg látogat a Fehérvári útra, 
majd a Nyíregyháza követke-
zik idegenben. Ezután négy na-
pon belül kétszer is megmérkőz-
nek az MTK-val (az egyik elha-
lasztott mérkőzés pótlása), majd 
a Puskás ellen idegenben zárja a 
szezont a Paksi FC. Tizenöt pont 
még gyűjthető az év végéig, na de 
ne legyünk telhetetlenek, a sze-
zon eddig is kiváló képet mutat!

Dallos T.

Döntetlen az Újpest ellen

A fér� kosárlabda-bajnokság 
NB I/A csoportjában az alapsza-
kasz kilencedik fordulójában az 
Atomerőmű SE csapata hazai pá-
lyán fogadta a Szolnoki Olajbá-
nyászt. Az első negyed közepé-
ig tartották a lépést a vendégek, 
majd a hazaiak fokozatosan nö-
velték előnyüket. A második fel-
vonásban sem változott a játék 
képe, Eilingsfeldék akarata érvé-
nyesült, tovább nőtt a különbség 
a két csapat között. A nagyszünet 
után a piros-kékek minden játék-

elemben felülmúlták ellenfelüket, 
rendre hibázásra kényszerítették 
a piros-feketéket, és fokozatosan 
növelték előnyüket, a harminca-
dik perc végére már harmincöt 
pontra nőtt a különbség. Az utol-
só tíz perc elején még volt egy ki-
sebb fellángolása a Szolnoknak, 
de a végén fölényes győzelmet 
aratott a paksi csapat. Atomerő-
mű SE – NHSZ-Szolnoki Olajbá-
nyász 110-77 (25-13, 30-18, 29-18, 
26-28).

-joko-

A Vértes szívében, Várgesz-
tes környékén rendezték meg 
a 72. nemzetközi Őszi Sparta-
cus Kupát. A kétnapos orszá-
gos rangsoroló viadalon lég-
vonalban 3-10 kilométeres pá-
lyák álltak rendelkezésre, a 
futók haladását sziklás hegy-
oldalak és gyér úthálózat ne-
hezítették. A PSE tájfutói kö-
zül a legjobb eredményt Hahn 
Máriusz érte el, aki F21B ka-
tegóriában első helyezett lett. 
Ugyanebben a kategóriában 
Jankovics Gábor ötödik he-
lyen ért célba, Hahn Zalán pe-
dig F12C-ben összetett ötödik 
helyezést ért el. Az idei utolsó 
terepfutó versenyükön is túl 
vannak a paksi tájfutók, amit 

Nagy Péter sporttársuk rende-
zett meg Dunaföldváron, ahol 
24, 17, 10 és 5 kilométer, vala-
mint gyerektávok között vá-
logathattak. Idén sporto lóik 
közül a legtöbben az 5 kilo-
méteres távot teljesítették, a 
gyerekek 1150 és 650 méteres 
távokon indultak. A Bezzeg 
ikreknek sikerült a hosszabb 
gyerektávon érmet szerez-
niük, Rita második, Nóri har-
madik helyezett lett. A 10 ki-
lométeres távon Hü�ner Ákos 
bronzérmet szerzett, 5 kilo-
méteres távon a legjobb ered-
mény Kovács Vera ötödik és 
Nagy Hunor hatodik helyezé-
se volt.                                                           

-kgy-




